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Agenda bijlagen 

     Agenda openbare extra rc MO d.d. 14-07-2020 (G20-001551) 

 

1 Opening en mededelingen
2 Mededelingen wethouder(s)
3 Vaststelling agenda
4 Spreekrecht voor burgers
5 Huisvesting basisscholen in gemeente Westland

In de raad van 8 juli 2020 is afgesproken om de problematiek rondom de huisvesting van de basisscholen in
gemeente Westland te bespreken in een extra raadscommissie MO.
(De bijgesloten rondvragen zijn de rondvragen inzake basisschool de Hofvilla die aangeleverd waren in de
raadsvergadering van 8 juli 2020)

Rondvraag 1 fractie GBW inzake basisschool De Hofvilla te Wateringen (G20-001408)

Rondvraag 2 fractie WV inzake uitbreiding Hofvilla (G20-001409)

Rondvraag 3 fractie LPF Westland inzake WSKO Hofvilla te Wateringen (G20-001414) (G20-001414)

Rondvraag 3 bijlage fractie LPF brief aan omwonenden Hofvilla (G20-001415) (G20-001415)

Rondvraag 5 fractie VVD inzake Hofvilla (G20-001431)

Memo wethouder van der Stee inzake aankondiging memo de Hofvilla (20-0195907)

Memo wethouder van der Stee inzake Hofvilla (20-0196933)

Fractie PvdA artikel 42-vraag inzake vestiging Dalton OBS en Okidoki Hoogeland (G20-001525)

Fractie D66 artikel 42-vraag inzake huisvesting pieter van der plasschool (G20-001540)

Beantwoording artikel 42 vragen D66 Huisvesting Pieter van der Plasschool (20-0204456)

6 Rondvraag
7 Sluiting



Agenda bijlagen

1 Agenda openbare extra rc MO d.d. 14-07-2020 (G20-001551) 

Aan de leden van de raadscommissie MO 
Aan wethouder van der Stee

Postadres:
Postbus 1 50
2670 AD NAALDWIJK
Bezoekadres:
Laan van de Glazen Stad 1,
2672 TA Naaldwijk
(01 74) 673 037
(01 74) 673 600
griffie@gemeentewestland.nl
www.gemeentewestlan d.n l

DATUM UW BRIEF

9 juli 2020 --
UW KENMERK ONS KEN MERK BIJLAGE(N)

-- G20-001551 diverse

COMMISSIEGRIFFIER AFDELING/TEAM

C. Wortelboer G r i f fi e

DOORKIESNUMMER 

(0174) 67 3047

ONDERWERP

DATUM VERZONDEN 

9 JULI 2020

Agenda extra raadscommissie MO 
Dinsdag 14 juli 2020 om 19.00 uur

Hierbij ontvangt u de agenda voor de extra OPENBARE vergadering van de raadscommissie MO
van dinsdag, 14 juli 2020, aanvang 19.00 uur, in de Raadzaal, Verdilaan 7 te Naaldwijk.

Agendapunt Stukken Aard agendapunt/nadere informatie

1. Opening en mededelingen

2. Mededelingen wethouder(s)

3. Vaststelling agenda Bijgevoegd Ter vaststelling

4. Spreekrecht voor burgers Bijgevoegd Er is gelegenheid tot het benutten van het spreekrecht m.b.t. de 
vastgestelde vermelde agendapunten.

5. Huisvesting basisscholen in 
gemeente Westland

Bijgevoegd In de raad van 8 juli 2020 is afgesproken om de problematiek rondom de 
huisvesting van de basisscholen in gemeente Westland te bespreken in 
een extra raadscommissie MO.

6. Rondvraag

7. Sluiting

Hoogachtend,
C.Y. van Staalduinen,
voorzitter van de raadscommissie MO

Raadscommissie MO 14 juli 2020



5 Huisvesting basisscholen in gemeente Westland

1 Rondvraag 1 fractie GBW inzake basisschool De Hofvilla te Wateringen (G20-001408)  

 

 

 

 

   
 

 

 

 

 

Rondvraag ‘Uitbreiding basisschool De Hofvilla’ 

Raadsvergadering 

Woensdag 8 juli 2020 

 

Onlangs hebben omwonenden van basisschool De Hofvilla de fractie van GBW benaderd omdat zij 

grote zorgen en problemen hebben met de voorgenomen uitbreiding van basisschool De Hofvilla. Op 

29 juni j.l. hebben wij allen tevens een handtekeningenactie ontvangen waarmee 166 bewoners van 

de Oranjewijk in Wateringen bezwaar maken tegen de uitbreiding van de school. 

Omwonenden geven aan dat er plannen zijn om twee noodlokalen te plaatsen bij de basisschool. De 

omwonenden geven aan dat halen en brengen van de vele leerlingen op dit moment al zorgt voor 

gevaarlijke verkeerssituaties. Met de komst van zestig nieuwe leerlingen luiden zij de noodklok. De 

omwonenden geven aan dat na het voltooien van de school er reeds extra lokalen zijn bijgebouwd.  

De wethouder heeft vorig jaar (na het inspreken van de directrice van De Hofvilla) reeds aangegeven 

dat de basisschool aan het maximaal aantal leerlingen zat qua aantal en qua lokalen, dit had bekend 

moeten zijn bij de school. Uitbreiding zat er niet in. Tevens is er gesproken over de opvang van 

Haagsche leerlingen. 

De leerlingen die niet terecht konden op De Hofvilla, zo gaf de wethouder later aan, zouden 

opgevangen worden bij omliggende scholen. 

Dit brengt ons tot de volgende vragen: 

1. Wat weet de wethouder van de uitbreiding van De Hofvilla? 

2. Indien bovenstaand verhaal klopt: wie bekostigt deze noodlokalen? 

3. Wat is er afgelopen jaar veranderd waardoor er mogelijk toch uitbreiding zou komen? 

Kunnen de leerlingen niet meer terecht bij omliggende scholen? 

4. Hoe staat het met de aanname van Haagse leerlingen op De Hofvilla? 

5. Worden de omwonenden meegenomen in de plannen om De Hofvilla (tijdelijk) uit te 

breiden? 

6. Wordt er gekeken naar de verkeersveiligheid rondom De Hofvilla? 

 

Namens de fractie van GBW, 

Mireille van der Stelt 



1 Rondvraag 2 fractie WV inzake uitbreiding Hofvilla (G20-001409) 

 

 

Rondvraag voor de raadsvergadering van 8 juli 2020 

 

De Hofvilla 

 

Onze fractie werd benaderd door tientallen ongeruste bewoners van de 

Oranjewijk in Wateringen die grenst aan de plek waar nog niet zo lang geleden 

de Hofvilla-school is gebouwd. Blijkbaar zijn er uitbreidingsplannen, zonder dat 

de buurtbewoners daarvan op de hoogte gebracht zijn en ook zonder dat hun 

mening gevraagd is. Communicatief is, als inderdaad de uitbreiding gaat 

plaatsvinden, weer het nodige aan te merken op een en ander. 

 

Dit leidt tot de volgende vraag: 

- Waarom is dit vanuit de gemeente, maar zeker ook vanuit de school, 

niet beter gecommuniceerd richting de buurtbewoners, te meer nu in 

het verleden al gebleken is dat de buurtbewoners ernstige klachten 

hebben over de verkeerscirculatie rondom de school? 

 

Namens de fractie van Westland Verstandig  

Peter Duijsens 



1 Rondvraag 3 fractie LPF Westland inzake WSKO Hofvilla te Wateringen (G20-001414) (G20-001414) 

WESTLAND

'oPEN/ ÉERİIJK b WRECT

Rondvraag voor de Raadsvergadering van 8 juli 2020 betreffende WSKO
"de Hofvilla" te Wateringen

LPF Westland is de afgelopen periode een aantal keren benaderd door bewoners, die 
rondom basisschool De Hofvilla in Wateringen wonen.
Vanuit de school zijn alleen de bewoners, die recht tegenover de school wonen, via een 
kort briefje van de directeur (zie bijlage) op de hoogte gebracht dat de school uitgebreid 
gaat worden met twee noodlokalen. In de brief wordt alleen gesproken over enige 
overlast wat de buurt kan ondervinden door het plaatsen van deze noodlokalen begin juli 
2020.

Er wordt totaal aan voorbij gegaan dat dit niet de enige overlast met zich mee gaat 
brengen. Het halen en brengen van de leerlingen die momenteel op deze school zitten, 
geeft nu al de nodige verkeerschaos. Veel leerlingen, met name uit onze buurtgemeente 
Den Haag, worden overigens door ouders met de auto gebracht en weer opgehaald. Dit 
veroorzaakt een parkeerprobleem, maar ook een verkeersprobleem door de 
opstoppingen in en rondom de Dr. Schaepmanstraat. De aanleg van de Kiss & Ride bij de 
school is hierdoor ook een doorn in het oog bij de omwonenden.

De school is trouwens 2 jaar geleden nog met 2 lokalen extra uitgebreid. In de 
commissievergadering van vorig jaar heeft de wethouder aangegeven dat de school niet 
meer uitgebreid kan en mag worden.

Voor de bewoners is "de maat vol" en hebben zij inmiddels een bezwaar en een petitie 
ingediend met 166 handtekeningen. Deze petitie staat nu op de LIS voor de maand 
september. Dit betekent dat dit vraagstuk pas behandeld kan worden na het zomerreces 
en dan is de uitbreiding inmiddels al uitgevoerd!

Dit brengt de fractie van LPF Westland tot de volgende vragen:

1. Wij gaan ervanuit dat de wethouder met het WSKO gesproken heeft over de 
eventuele uitbreiding. Kan de wethouder in het kort uitleggen hoe dit gesprek is 
gegaan?

2. De school is vol. Haagse leerlingen horen op een Haagse school. Kan de 
wethouder met het WSKO de afspraak maken dat er geen Haagse leerlingen meer 
worden aangenomen op deze school?

3. Kan de wethouder ervoor pleiten dat de school op korte termijn in gesprek gaat 
met de omwonenden? En dat de noodlokalen nog niet geplaatst gaan worden, 
zolang er nog geen goede oplossing is overeengekomen?
Indien de noodlokalen geplaatst gaan worden, voor hoeveel jaar is dit dan?

4. Is er een mogelijkheid om de Kiss & Ride op te heffen, omdat deze toch niet 
gebruikt wordt voor de doeleinden waarvoor deze is aangelegd, zodat de 
bewoners weer normaal hun eigen auto kunnen parkeren?

Namens de Fractie LPF Westland

Jolanda Suijker - van Wingerden

www.lpfwestland.nl



1 Rondvraag 3 bijlage fractie LPF brief aan omwonenden Hofvilla (G20-001415) (G20-001415) 



1 Rondvraag 5 fractie VVD inzake Hofvilla (G20-001431) 

 

 

Rondvraag voor de vergadering van de gemeenteraad Westland op 8 juli 

2020 inzake huisvesting leerlingen Hofvilla Wateringen 

 

Inmiddels zijn er al diverse rondvragen en art. 42 vragen gesteld inzake de 

(nood) huisvesting van leerlingen van de Hofvilla in Wateringen. 

De fractie van VVD Westland heeft zich ook aangesloten bij de art. 42 vragen 

die gesteld zijn door D66, Groen Links, CDA, GBW en WV. 

Echter een belangrijke vraag is nog niet gesteld, waar wel dringend op antwoord 

op gewenst is. 

De directie van de Hofvilla heeft 60 leerlingen die dringend gehuisvest moeten 

worden. Dit betreft geen nieuwe leerlingen, maar leerlingen die het afgelopen 

jaar noodgedwongen in het gymlokaal les hebben gekregen.  

Er is uitgegaan van een toezegging van de gemeente dat de noodlokalen voor 

een periode van 2-3 jaar gerealiseerd zouden kunnen worden, zoals ook staat 

vermeld in de Jaarrekening 2019 op blz. 16 :”er wordt tijdelijk in en bij 
bestaande gebouwen bij de Hofvilla en de Hofboerderij capaciteit gerealiseerd 

tot Wateringen Noord is gerealiseerd”.  

De aannemer zou op 20 juli beginnen met de bouwwerkzaamheden.  

Als de vergunning niet afgegeven wordt, is er een groot probleem voor deze 60 

leerlingen. 

 

Dit leidt tot de volgende vragen aan het college: 

1. Hoe moet dit nu verder? De aannemer was besteld om te beginnen met de 

noodlokalen op 20 juli, maar dit gaat niet door omdat er nog geen 

vergunning is afgegeven vanwege de bezwaren. Hoe gaat deze procedure 

nu verder? Is er een mogelijkheid tot een verkorte procedure? 

2. Er staan straks wel 60 kinderen op straat. Ook is eerder toegezegd vanuit 

de gemeente dat de noodlokalen er mochten komen. Zie ook de 

Jaarrekening 2019 blz 16:”er wordt tijdelijk in en bij bestaande gebouwen 



 

bij de Hofvilla en de Hofboerderij capaciteit gerealiseerd tot Wateringen 

Noord is gerealiseerd.”. Hoe denkt het college dit probleem op korte 

termijn op te lossen? 

 

 

  

Namens de fractie VVD Westland  

Geraldine van der Knaap 

 



1 Memo wethouder van der Stee inzake aankondiging memo de Hofvilla (20-0195907) 

 

 Memo | Beleid 

AAN :  Commiss ie Maatschappe l i jke Omgeving  

VAN :  Wethouder B.P.M. van der  Stee  

C.C.  :   
 

DATUM :  2 ju l i  2020  

BETREFT :  Hofvi l la  
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Geachte commiss ie leden,  

 

Er  z i jn  veel  vragen geste ld ,  door 6  f ract ies ,  over  de Hofvi l la .  Momenteel  z i jn  we nog druk bezig  

met  a fs temming met  de schoolbesturen over  een  oploss ing.  Morgen zi jn  vervo lgover leggen g e-

p land.  Maandag hopen we de oploss ing rond te  hebben.  Dinsdag komt e r  een memo over de s tand 

van zaken met  be trekk ing to t  de Hofvi l la  r icht ing  de Raad.  

 

Met  vr iendel i jke groet ,  

 

Ben van der  Stee  



1 Memo wethouder van der Stee inzake Hofvilla (20-0196933) 
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AAN :  de leden van de commiss ie  

VAN :  wethouder B.P.M. van der  Stee  

C.C.  :   

DATUM :  7 ju l i  2020  

BETREFT :  Memo Hofvi l l a  W ater ingen  

 

 

In  de aanloop van de  raadsvergader ing van 8 ju l i  z i jn  e r  rondvragen geste ld  door verschi l lende 

f rac t ies  met  betrekk ing to t  de omgevingsvergunn ing voor de t i jde l i jke u i tbre id ing van de Hofvi l la ,  

aan de Schaepmanstraat  2  in  W ater ingen.  Inmiddels  hebben we ook uw ar t .  42 vragen on tvangen.  

Zoals  we u in  de  memo van afgelopen donderdag hebben aangegeven hebben we de a fgelopen 

week goede gesprekken gevoerd  met  de bestu ren van de  verschi l lende Water ingse scholen om 

een oploss ing te  v inden.  In  deze memo nemen we u mee in  de oploss ingsr icht inge n en op uw vra -

gen geven we in  deze  memo een antwoord.   

 

Aanleiding  

In  maart  2020,  net  voor  de s lu i t ing van de bas isscholen in  verband met  Corona ,  hee f t  de W SKO 

de gemeente op de hoogte geste ld  van de voorgenomen p lannen voor u i tb re id ing van de onde r-

wi jscapac i te i t .  He t  aannamebele id  voor de leer l i ngen ,  zoals  dat  in  2018 i s  a fgesproken,  is  ge-

vo lgd.  Met  de schoolbes turen is  over leg geweest  waarb i j  is  aangegeven dat  er  in  z i jn  to ta l i te i t  

geen lokalen leeg waren  en er  geen p lek  meer was op andere scholen.  We hebben de besturen 

gevraagd d i t  te  onderbouwen ten behoeve  van  de aanv raag omgevingsvergunning  en de verorde-

n ing voorzien ingen huisvest ing onderwi js  W est land 2015 (VVHOW ) ,  h ierna:  “de verordening” .  Op  

5 jun i  2020 heef t  W SKO een aanvraag omgevingsvergunning ingediend voor t i jde l i jke loka len.  De 

vergunning  is  in  behandel ing genomen,  waarna er  op 25 jun i  bezwaren van de omwonenden zi jn  

ontvangen.   

 

U begr i jp t  dat  zowel  gemeente a ls  de schoolbesturen in  d ie  per iode voora l  bezig geweest  z i jn  met  

de coronamaatregelen.  Di t  is  n ie t  bevorder l i jk  geweest  voor  de  snelhe id  van  d i t  proces ,  waaron-

der  het  aanleveren van de onderbouwingen.  Inmiddels  z i jn  deze on tvangen.  Hierb i j  word t  gekeken 

naar het  aanta l  leer l ingen en de bezet t ing van de  onderwi jscapac i te i t  op  de pei ldatum van 1 okto-

ber ,  d ie  vast l ig t  in  de verordening .  De gemeente vo lgt  de  verordening  waar in  vast l i g t  dat  a ls  e r  op 

andere scholen leegstaande lokalen zi jn  deze eers t  gebru ik t  moeten  worden vóórdat  er  n ieuwe 

lokalen b i jgebouwd worden of  noodlokalen worden geplaats t .  Onderstaande tabel  toont  de aanta l -

len:  
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School  Aantal  

leerl ingen 

op 1-10-

2019 

Aantal  

leerl ingen 

op 1-10-

2020 

Groei/  

krimp 

Aantal  

lokalen 

Op te 

vangen 

o.b.v.  

aantal  

lokalen 

Nog op te 

vangen 

o.b.v.  25 

leerl ingen 

per lokaal  

Lege lo-

kalen 

o.b.v.  25 

leerl ingen 

per lokaal  

Hofvi l la  514 555 41 20 500 -55 0 

Jozefschool  422 428 6 17 425 -3 0 

Mariaschool  309 303 -6 15 375 72 3 

Kyckert  327 330 3 15 375 45 2 

Pieter van der 

Plas  428 442 14 16 400 -42 0 

Andreashof  297 290 -7 14 350 60 2 

Totaal  2267 2348 65 97 2425 77 7 

 

De c i j fers  geven aan  dat  er  in  to taa l  97 loka len in  W ater ingen en Kwin tsheul  z i jn .  Op bas is  van  

gemiddeld  25 leer l ingen in  een groep ,  zoals  we dat  a fgesproken hebben in  het  IHP  komt dat  neer 

op 2.425 leer l ingen  d ie  in  W ater ingen en Kwin tsheul  onderwi js  kunnen kr i jge n.  W el  wi l len we de 

kant tekening maken dat  b i j  sommige scholen de maats taf  van  gem iddeld 25 leer l ingen per  les lo-

kaal  n ie t  haalbaar is .   

 

De geschat te  te l l ing  op 1 oktober 2020  is  2 .348 leer l ingen.  Dat  geef t  technisch gezien een  g e-

bru ik  van  90 loka len,  de t i jde l i jke loka len u i t  de aanvraag  omgevingsvergunning van  de Hofvi l la  

z i jn  n ie t  opgenomen in  d i t  overzicht .  Om deze  reden is  meegedeeld dat  de gemeente bekost ig ing 

van de t i jde l i jke loka len ook n ie t  voor  z i jn  rekening kan nemen.  

 

De schoolbesturen d ragen het  vo lgende aspect  nog aan:  De verordening  (gebaseerd op wetg e-

ving)  geef t  aan da t  1  oktober a ls  pe i ldatum d ient  te  worden genomen inzake de bes lu i tvo rming.  

Op 1 oktober van e lk  jaar  is  het  aanta l  l eer l ingen  op een school  het  laags te.  Dat  is  n ie t  a l leen i n  

West land zo maar ge ldt  voor  heel  Neder land.  In  de loop van het  school jaar  v ind t  er  n ieuwe i n -

s t room plaats .  Da t  le id t  er toe dat  op  “W est land breed ”  of  op  kernenniveau de capac i te i t  reke n-

kundig op pe i l  is ,  maar op schooln iveau sprake  is  van over -  o f  ondercapac i te i t .   

 

Oplossing  

De schoolbesturen zi jn  i .s .m.  de gemeente bezig  om de huisvest ing  b innen de huid ige schoolg e-

bouwen op te  vangen.   

 

Na de zomervakant ie  s ta r ten de schoolbesturen  en de gemeente een gezamenl i jk  proces waarb i j  

de ins t roomproblemat iek ,  b i j  de actual isat ie  van het  IHP,  opnieuw onder de loep word t  genomen.  

We nemen daarb i j  a l le  actoren mee.   
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De gemeente werkt  samen met  de schoolbesturen aan een n ieuwe samenwerk ingsschool  in  W at e-

r ingen Noord.  W e gaan de nadere invu l l ing  in  gezamenl i jkheid u i twerken.  

 

De W SKO bere idt  z ich voor op het  in t rekken van  de aanvraag omgevingsvergunning  voor de t i jd e -

l i jke loka len.   

 

Beantwoording van de gestelde rondvragen  

 

Vraag 1 -GBW: 

Wat weet  de wethouder van de u i tbre id ing van  de Hofvi l la?  

Antwoord 1-GBW: 

De gemeente is  op de hoogte geste ld  door  de WSKO voor het  p laatsen van t i jde l i jke noodlokalen  

en voor u i tbre id ing  van de onderwi jscapac i te i t .  De voorgenomen p lannen -  zoals  ingediend -  z i j n  

gedeeld.  Eind februar i  2020 heef t  de gemeente de besturen verzocht  na  te  denken hoe met  de  

beschikbare ru imte in  Water ingen/Kwintsheul  om  te gaan.   

Er  is  aangegeven da t  er  vanui t  de  buurt  weerstand op de u i tbre id ing kan worden verwacht ,  met  

name op het  aspect  verkeer,  maar ook op  de voorgenomen hoogte van de  u i tbre id ing.  Zoals  de 

gemeente b i j  a l le  bouwpro jecten van derden  doe t  heef t  de gemeente ook  b i j  d i t  bouwpro ject  de 

WSKO geadviseerd om de buurt  t i jd ig  te  betrekken b i j  de t i jde l i jke u i tb re id ingsplannen.  De W SKO 

heef t  de oml iggende bewoners t i jdens de  coronacr is is  geïnformeerd door middel  van pamf le t ten .  

Na de ver ru iming van de  maatregelen zi jn  er  door de d i rect ie  van de school  en het  be stuur  van de 

school  gesprekken gevoerd  met  de buurtbewoners.   

 

Vraag 2 -GBW 

Ind ien bovenstaand verhaal  k lopt :  wie bekost ig t  deze noodlokale n?  

Antwoord 2-GBW 

WSKO heef t  aangegeven dat  het  aannamebele id  is  gevolgd en er  over leg is  geweest  met  de  

schoolbesturen waarb i j  werd aangenomen dat  er  geen lokalen leeg waren op de andere scholen  

c .q.er  geen p lek  meer  was op de andere scholen .  De schoolbes turen  hebben aangetoond dat  het  

aannamebele id  is  gevolgd .  Er  is  h ie rb i j  gekeken naar de 1 oktober datum d ie vast l ig t  in  de vero r-

dening.   

 

In  de verordening  is  opgenomen dat  -  wanneer e r  op andere scholen  leegstaande lokalen zi jn  -   

deze eers t  gebru ik t  moeten worden voordat  e r  n ieuwe lokalen b i jgebouwd worden o f  noodlokalen  

worden geplaa ts t .  Ui t  de  tabel  b l i jk t  dat  om deze  reden de gemeente  eventuele bekost ig ing n ie t  

voor  z i jn  rekening neemt .  

 

Vraag 3 -GBW 

Wat is  er  a fge lopen jaar  veranderd waardoor er  mo gel i jk  toch u i tbre id ing  zou komen? Kunnen de 

leer l ingen n ie t  meer  terecht  b i j  oml iggende scholen?  

Antwoord 3-GBW 

De leer l ingenst room neemt toe .  Na de zomervakant ie  gaan we op bas is  van deze constate r ing 

nader bepalen hoe we deze ins t room duurzaam gaan oplossen.    
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Vraag 4 -GBW 

Hoe staat  het  met  de aa nname van Haagse leer l i ngen op de Hofvi l l a?  

Antwoord 4-GBW 

De leer l ingen van  de Hofvi l la  worden aangenomen conform het  aannamebele id .  Di t  be tekent  dat  

er  a l leen een Haagse leer l ing op de Hofvi l la  wordt  toegelaten wanneer e r  van  deze leer l ing reeds 

een broer  o f  zus op de Hofvi l la  z i t  en/of  het  maximaal  aanta l  l eer l ingen nog n ie t  is  overschreden.  

 

Vraag 5 -GBW 

Worden de omwonenden meegenomen in  de p lannen om de Hofvi l la  ( t i jde l i jk )  u i t  te  bre iden?  

Antwoord 5-GBW 

Zie antwoord vraag 1.  

 

Vraag 6 -GBW 

Wordt  er  gekeken naar de verkeersvei l igheid rondom d e Hofvi l la?  

Antwoord 6-GBW 

Verkeersvei l igheid en parkeerru imte wordt  b i j  een aanvraag omgevingsvergunning a l t i jd  bekeken.   

 

Vraag WV-1  

Waarom is  er  vanui t  d e gemeente,  maar zeker ook vanui t  de  school ,  n ie t  beter  gecommuniceerd 

r icht ing buurtbewoners,  te  meer nu in  he t  ver leden a l  gebleken is  dat  de  buurtbewoners ernst ige 

k lachten hebben over  de  verkeersc i rcu lat ie  rondom de school?  

Antwoord WV-1  

Zie antwoord vraag 1 -GBW 

 

Vraag LPF-1  

Wij  gaan ervanui t  da t  de  wethouder  met  het  W SKO gesproken hee f t  over  de eventuele u i tbre id ing .  

Kan de wethouder in  het  kor t  u i t leggen hoe  d i t  gesprek is  gegaan?  

Antwoord LPF-1  

Ja,  er  is  voor  ind ien ing  van de vergunning en in  de afge lopen per iode in tens ief  en construct ie f  

contact  geweest  tussen de gemeente en de W SKO. Dat  heef t  veel  t i jd  g evergd aan beide zi jden.  

Er  is  van beide kanten getracht  zo rea l is t isch mogel i jk  en in  het  be lang van de k inderen d ie  o n-

derwi js  moeten kr i jgen t e  handelen.  Dat  in  deze per iode ook  de coronacr is is  u i tgebroken is  heef t  

n ie t  b i jgedragen aan  een opt imale communicat ie .   

 

Vraag LPF-2  

De school  is  vo l .  Haagse leer l ingen horen  op een Haagse school .  Kan de wethouder  met  het  

WSKO de afspraak maken dat  er  geen Haagse leer l ingen meer worden aangenomen op deze 

school?  

Antwoord LPF-2  

In  over leg met  de gemeente  vo lgen  de schoolbes turen per  augustus 2018 een aannamebele id  

voor de kernen W ater ingen en Kwin tsheul .  Binnen d i t  aannamebele id  worden n ie t -W est landse 

k inderen a l leen toegela ten wanneer er  a l  een  broer  o f  zus op de school  z i t  en/o f  het  maximaal  

aanta l  leer l ingen nog  n ie t  is  overschreden.  

 

Vraag LPF-3  
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Kan de wethouder e rvoor p le i ten dat  de school  op kor te  termi jn  in  gesprek gaat  met  de omwone n-

den? En dat  de  noodlokalen nog n ie t  geplaats t  gaan worden,  zo lang er  nog geen goede oploss ing 

is  overeengekomen?  

Ind ien de noodlokalen geplaats t  gaan worden,  voor  hoeveel  jaar  is  d i t  dan?  

Antwoord LPF-3  

De school  heef t  voor  ind ien ing contact  gehad met  de omwonenden.  Gezi en de u i tkomsten zoals  

geschets t  l ig t  er  een oploss ing waardoor  de t i jde l i jke loka len n ie t  nodig l i jken.  De aanvraag  voor 

t i jde l i jke loka len is  ingediend voor 3  jaar .   

 

Vraag LPF-4  

Is  er  een mogel i jkheid om de Kiss & Ride op te  hef fen,  omdat  deze toch n ie t  gebru ik t  wordt  voor  

de doele inden waarvoor deze is  aangelegd,  zoda t  de bewoners weer normaal  hun e igen auto ku n-

nen parkeren?  

Antwoord LPF-4  

Of het  mogel i jk  is  om de  Kiss&Ride  op  te  hef fen en wat  de gevolgen zi jn  voor  de verkeerss i tuat ie  

(ook t i jdens haal -en brengt i jden)  za l  nader  onderzocht  moeten worden . 

 

Vraag VVD-1  

Hoe moet  d i t  nu verder?  De aannemer was beste ld  om te beginnen met  de noodlokalen op 20 ju l i ,  

maar d i t  gaat  n ie t  door omdat  er  nog geen vergunning is  a fgegeven vanwege de bezwaren .  Hoe 

gaat  deze  procedure  nu verder? Is  er  een mogel i jkheid to t  een verkor te  p rocedure?  

Antwoord VVD-1  

In  over leg met  de schoolbesturen wi l len  we bovenstaande oploss ing aandragen.  Noodl okalen op 

het  terre in  van  de Hofvi l la  z i jn  dan  n ie t  noodzakel i jk .  De schoolbesturen  gaan de invu l l ing in  g e-

zamenl i jkheid u i twerken.  De procedure voor ver len ing van de omgevingsvergunning  loopt  in  p r i n-

c ipe nog,  behalve de zienswi j zen van  de omwonenden zi jn  e r  ook ru imte l i jke bezwaren om de ve r-

gunning n ie t  te  ver lenen.  De W SKO bere id t  z ich  voor  op het  in t rekken van de aanvraag omge-

vingsvergunning voor de  t i jde l i jke loka len.    

 

Vraag VVD-2  

Er s taan s t raks wel  60 k inderen op s t raa t .  Ook is  eerder  toegezegd vanu i t  de gemeente dat  de 

noodlokalen er  mochten komen.  Z ie  ook de Jaarrekening 2019 b lz 16:”e r  wordt  t i jde l i jk  in  en b i j  
bestaande gebouwen b i j  de Hofvi l la  en de Hofboerder i j  capac i te i t  gereal i seerd to t  W ate r ingen 

Noord is  gereal iseerd. ”  Hoe denkt  het  co l lege  d i t  probleem op kor te  term i jn  op te  lossen?  

Antwoord VVD-2  

Er s taan geen k inderen op s t raat .  Voor de oploss ing zie  onder kopje op loss ing.   
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Art ikel  42 vraag inzake huisvesting Onderwijs  

Deze vraag is  op 2  ju l i  2020 ingediend do or de f ract ies  D66,  Groen L inks ,  CDA, GBW ; W est land 

Verstandig,  PvdA en VVD  

 

Vraag 1  

Herkent  het  co l lege de bovenstaande geschets te  problemat iek?  

Antwoord 1  

Er b l i jk t  geen tekor t  aan  onderwi jsp lekken a ls  er  naar de 1  oktoberte l l ing  gekeken wordt .  In  l i jn  

met  het  hu id ige IHP,  wordt  er  gewerkt  aan een aanta l  n ieuw te bouwen scholen,  onder andere in  

Water ingen Noord.  Nieuwbouw van scholen doen we n ie t  voor  de leegstand.  Dat  be tekent  dat  we 

de opening zo goed mogel i jk  proberen te  t imen,  maar dat  heef t  a ls  gevolg dat  er  schaarste  aan 

onderwi jsp lekken kan on ts taan.  De rea l isat ie  van  n ieuwe scholen kost  t i jd ,  een t ra ject  dat  2  to t  3  

jaar  in  bes lag neemt en  dat  een aanta l  onzekere  aspecten kent .  He t  is  n ie t  a l leen het  ontwerpen 

en bouwen van een  n ieuwe school ,  maar  vaak moet  het  bestemmingsplan gewi j z igd worden.  Voor 

Water ingen Noord s ta r ten we na de zomer met  de gesprekken voor de samenwerk ingsschool .   

 

Vraag 2  

Klopt  het  da t  er  b innen Water ingen leer l ingen zi jn  d ie  noodgedwongen moeten u i twi jken naar 

scholen in  Den Haag omdat  er  s impelweg geen p lek is  in  W est land?  

Antwoord 2  

Ons is  d i t  n ie t  bekend.  De schoolbesturen la ten  ons weten da t  er  u i t  gesprekken vernomen is  dat  

er  ook  W est landse k inderen  op scholen in  Den haag zi t ten.  

 

Vraag 3  

Is  het  co l lege met  onze f ract ies  eens dat  er  sprake is  van een huisvest ingsprobleem binnen W es t-

land en met  name in  W ater ingen? Zo nee ,  waarom niet?  

Antwoord 3  

Wij  herkennen het  vraagstuk rondom de ins t room. Na de zomer  gaan we de gesprekken met  e l -

kaar  daarover voeren.   

 

Vraag 4  

Is  het  co l lege het  met  onze f ract ies  eens dat  he t  goed zou zi jn  om het  In tegraal  Huisvest ingsplan  

Pr imai r  Onderwi js  W est land opnieuw te  her i jken in  samenspraak met  de gemeenteraad en de o n-

derwi jsbesturen?  Zo nee ,  waarom nie t?  

Antwoord 4  

Er zi jn  a l  voorbere id ingen getrof fen om het  IHP en de onderwi jsver ordening te  gaan actual iseren .  

Di t  is  ook a l  met  de  schoolbesturen besproken.   

 

Vraag 5  

Zo ja ,  hoe wi l  het  co l lege het  proces to t  her i jken  van he t  hu isvest ingsplan la ten ver lopen?  

Antwoord 5  

Na inventar isat ie  van  de  knelpunten door zowel  gemeente a ls  schoolbesturen wordt  er  een voo r-

s te l  gemaakt  voor  actua l isat ie .  W i j  zu l len de raad daarb i j  bet rekken door  hen te  in formeren.  Als  

nodig,  b i jvoorbeeld a ls  e r  f inanc ië le  gevolgen voorzien zi jn ,  wi l len we met  u van gedachte n wisse-
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len in  een raadswerkgroep.  W e hopen u in  het  voor jaar  van 2021 een de f in i t ie f  voors te l  voor  te  

leggen,  waarb i j  de u i tkomsten ook f inanc iee l  mee kunnen  lopen in  de voor jaarsnota.  



1 Fractie PvdA artikel 42-vraag inzake vestiging Dalton OBS en Okidoki Hoogeland (G20-001525) 

 

Naaldwijk, 6 juli 2020. 

 

Betreft: schriftelijke vragen aan het College van Burgemeester en Wethouders in het kader van 

artikel 42 van het Reglement van Orde voor de vergaderingen c.a. van de Raad 2017 inzake 

vestiging OBS Dalton en Okidoki in Hoogeland. 

 

Geacht College, 

De afgelopen week heeft uw college een perspectiefbrief gepresenteerd waarin voorgesteld wordt geld te 

reserveren voor de vervanging van de installatie van het zwembad De Hoge Bomen te Naaldwijk. Dit 

voorstel impliceert dat uw college van plan is om het huidige zwembad gedurende langere tijd te 

handhaven op haar huidige locatie.  

 

In het IHP (2018-2033) wordt aangekondigd dat de Openbare Dalton basisschool samen met 

kinderopvang Okidoki tijdelijke huisvesting krijgt voor 8 groepen in de nieuwbouwwijk Hoogeland. Deze 

tijdelijke huisvesting zou dan na 5 jaar vervangen worden door permanente huisvesting. Tijdens de 

vergadering van de commissie MO dd 07-01-2019 werd de locatie van  zwembad De Hoge Bomen 

genoemd als mogelijke locatie van de combinatie van nieuwe school/zwembad. 

 

Dit brengt de PvdA fractie tot de volgende vragen: 

 Welk perspectief biedt de perspectiefbrief voor zwembad De Hoge Bomen? 

 Als het perspectief landurig gebruik van de huidige faciliteiten is, wat is dan het perspectief 

voor de Dalton OBS en Okidoki? 

 Als uw college denkt aan een andere locatie voor de school wanneer denkt u dan een 

locatieonderzoek te gaan uitvoeren? 

 Op welke termijn kunnen daar dan de tijdelijke lokalen worden gerealiseerd? 

 

De PvdA fractie verzoekt u de vragen binnen de daarvoor gestelde termijn schriftelijk te 

beantwoorden. 

Met vriendelijke groet, 

 

Nico de Gier  

Fractievoorzitter  

PvdA Westland 



1 Fractie D66 artikel 42-vraag inzake huisvesting pieter van der plasschool (G20-001540) 

 

 
 
 

 

Schriftelijke vragen in het kader van artikel 42 van het Reglement van Orde 
voor de vergaderingen en overige werkzaamheden van de Gemeenteraad van 
Westland gesteld op 8 juli 2020 
 
Op 7 juli 2020 stuurde wethouder Van der Stee van Onderwijs de raad een memo inzake de 
huisvestingsproblematiek van de basisscholen in Wateringen en Kwintsheul met nadruk op de 
problemen van de Hofvilla (voorheen Pius X). 
 
In het memo is ook te zien dat er op de Pieter van der Plasschool een tekort is aan huisvesting voor 
42 leerlingen per 1 oktober 2020. Volgens de wethouder worden tekorten aan lokalen als volgt 
opgelost: "De gemeente volgt de verordening waarin vastligt dat als er op andere scholen leegstaande 
lokalen zijn deze eerst gebruikt moeten worden vóórdat er nieuwe lokalen bijgebouwd worden of 
noodlokalen worden geplaatst." 
 
Volgens de tabel in het memo wordt er voor 77 leerlingen onderdak gezocht (drie lokalen). In totaal 
staan er zeven lokalen in Wateringen en Kwintsheul leeg. De wethouder stelt dan ook: "De 
schoolbesturen zijn i.s.m. de gemeente bezig om de huisvesting binnen de huidige schoolgebouwen 
op te vangen." 
 
Ondanks deze duidelijke uitspraak van de wethouder, blijkt het college andere stappen te nemen. De 
wethouder van Cultuur heeft onlangs een gesprek gevoerd met het bestuur van Stichting De 
Hofdames om met ingang van het komende schooljaar voor een periode van drie jaar twee 
schoolklassen van de Pieter van der Plasschool onder te brengen in de Hofboerderij. Het college 
schijnt zelfs bezig te zijn met een spoedprocedure om het huurcontract met De Hofdames na 48 jaar 
te ontbinden. 
 
 
Het bovenstaande leidt tot de volgende vragen: 
 
1. Klopt het dat het college een gesprek heeft gevoerd met De Hofdames met als doel twee 

schoolklassen voor de komende drie jaar onder te brengen in de Hofboerderij? 
 
2. In hoeverre strookt dit met de uitspraken van het college in het memo dat eerst gebruik wordt 

gemaakt van leegstaande lokalen bij andere scholen? 
 
3. Klopt het dat het college met spoed het huurcontract met De Hofdames na 48 jaar wil ontbinden? 
 
4. Waarom maakt het college geen haast met het uitvoeren van de al jaren bestaande plannen voor 

nieuwbouw van lokalen op de plaats van De Eendenburcht? 
 
5. Heeft het college serieus gekeken naar andere locaties, zoals het Gemeentehuis, de ruimte 

boven de Vers 5, de Gereformeerde Kerk en de Tuinbouwschool (verlengen huidig 
huurcontract)? Zo ja, wat waren de uitkomsten van dit onderzoek? 

 
6. Waarom heeft het college niet actief de gemeenteraad geïnformeerd over de zoektocht naar 

extra lokalen voor de Pieter van der Plasschool, ook niet in het memo van 6 juli? 
 

7. Hoe verhoudt zich het onderbrengen van schoolklassen in de Hofboerderij en het opzeggen van 
het huurcontract met De Hofdames tot het gestelde in de Visie Wateringen: "De culturele functie 
van de Hofboerderij blijft behouden als accommodatie, de exploitatie wordt verbeterd en 
verduurzaamd."? 

 
Gezien het spoedeisende karakter verzoeken wij het college deze vragen per ommegaande te 
beantwoorden. 
 
 
Benjamin Hofland Maxim van Ooijen 
fractievoorzitter D66 Westland steunraadslid D66 Westland 



1 Beantwoording artikel 42 vragen D66 Huisvesting Pieter van der Plasschool (20-0204456) 
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AAN :  Gemeenteraad  

VAN :  Wethouder B.P.M. van der  Stee  namens co l lege  van burgemeester  en 

wethouders   

DATUM :  14 ju l i  2020  

BETREFT :  Beantwoord ing ar t ike l  4 2 vragen van de f ract ie  D66 over   

Huisvest ing Pieter  van der  Plasschool  

 

 

Op 8 ju l i  2020 hebben wi j  vragen ontvangen van de f ract ie  D66 over  Huisvest ing Pieter  van der  

Plasschool .  Ingevolge ar t ike l  42 van  het  Reglement  van  Orde in formeren  wi j  u  a ls  vo lgt .   

 

Inleiding door  fract ie  

Op 7 ju l i  2020 s tuurde wethouder Van der  Stee van Onderwi js  de raad een memo inzake de 

huisvest ingsproblemat iek van de bas isscholen in  W ater ingen en Kwin tsheul  met  nadruk op de  

problemen van de Hofvi l la  (voorheen Pius X) .  

 

In  het  memo is  ook te  z ien dat  er  op  de Piete r  van der  Plasschool  een tekor t  is  aan huisvest ing 

voor 42 leer l ingen per  1  oktober 2020.  Volgens de wethouder  worden tekor ten aan lokalen a ls  

vo lgt  opgelost :  "De  gemeente vo lg t  de vero rdening waar in  vast l ig t  dat  a ls  er  op andere  schole n 

leegstaande lokalen zi jn  deze eers t  gebru ik t  moeten worden vóórdat  e r  n ieuwe lokalen 

b i jgebouwd worden of  noodlokalen worden geplaats t . "  

 

Volgens de tabel  in  het  memo wordt  e r  voor  77 leer l ingen onderdak gezocht  (dr ie  loka len) .  In  

to taa l  s taan er  zeven  l okalen in  W ater ingen en Kwintsheul  leeg.  De wethouder s te l t  dan ook :  "De 

schoolbesturen zi jn  i .s .m.  de gemeente bezig om de huisvest ing b innen de huid ige 

schoolgebouwen op te  vangen."  

 

Ondanks deze duide l i jke  u i tspraak van de wethouder,  b l i jk t  het  co l lege  andere s tappen te  nemen.  

De wethouder van Cul tuur  heef t  on langs een gesprek gevoerd met  het  bestuur  van St icht ing  De 

Hofdames om met  ingang van he t  komende school jaar  voor  een per iode van dr ie  jaar  twee 

schoolk lassen van de Pieter  van der  Plasschool  onder te  brengen in  de Hofboerder i j .  He t  co l lege 

schi jn t  ze l fs  bezig te  z i jn  met  een spoedprocedure om het  huurcon tract  met  De Hofdames na 48 

jaar  te  ontb inden  

 

Vraag 1  

K lopt  het  da t  het  co l lege  een gesprek heef t  gevoerd met  De Hofdames met  a ls  doel  twee school -

k lassen voor de  komende dr ie  jaar  onder te  brengen in  de Hofboerder i j?  

 

Antwoord 1  

A l  en ige jaren  lopen gesprekken met  de gebru ikers  van de Hofboerder i j  om te verkennen hoe het  

gebru ik ,  en daarmee de explo i tab i l i te i t ,  van de Hofboerder i j  kan worden verbete rd.  Op 29  jun i  j . l .  

heef t  de gemeente met  de gebru ikers  van de Hofboerder i j  gesproken,  waaronder De Hofdames,  

over  de mogel i jkheid om t i jde l i jk  2  groepen van  de Pieter  van de Plas school  onder te  b rengen.  
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Vraag 2  

In  hoeverre s t rookt  d i t  met  de u i tspraken van he t  co l lege in  het  memo dat  eers t  gebru ik  wordt  

gemaakt  van leegstaande lokalen b i j  andere scholen?  

 

Antwoord 2  

In  de verordening  s taat  opgenomen ar t .  b i j lage  1:  a .3.1 dat  b i j  ( t i jde l i jke )  u i tbre id ing school -

gebouw eers t  gekeken moet  worden  naar andere  scholen en medegebru ik  van andere scholen,  

a lvorens de  gemeente investeer t  in  t i jde l i jke of  permanente loka len.  Op d i t  moment  b l i jk t  dat  in  

andere scholen loka le leegstaan en is  er  geen verp l icht ingen om f inanc iee l  b i j  te  dragen aan 

t i jde l i jke noodlokalen .  Het  s taat  over igens de  schoolbesturen vr i j  om zel f ,  in  over leg,  in  het  

schoolgebouwen te  investeren.  

 

Vraag 3  

K lopt  het  da t  het  co l lege  met  spoed het  huurcon t ract  met  De Hofdames na 48 jaar  wi l  ontb inden?  

 

Antwoord 3  

Er is  n ie t  gesproken over  het  ‘met  sp oed’  on tb inden van het  huurcont rac t .   

 

Vraag 4  

Waarom maakt  het  co l lege geen haast  met  het  u i tvoeren van de a l  ja ren bestaande p lannen voor 

n ieuwbouw van  lokalen op de p laats  van De Eendenburcht?  

 

Antwoord 4  

Er  is  nooi t  sp rake geweest  van n ieuwbouw van lok alen op de Eendeburch t ,  er  is  wel  sprake 

geweest  van t i jde l i jke hu isvest ing (noodlokalen)  op d ie  p lek.  Op bas is  van de 1 oktoberte l l ing  is  

u i tbre id ing van de onderwi jscapac i te i t  conform de verordening onmogel i j k ,  (z ie  ook antwoord 2)  

en heef t  onderwi js  de  c la im op gebouw Eendeburcht  la ten verva l len.   

 

Vraag 5  

Heef t  het  co l lege ser ieus gekeken naar andere locat ies ,  zoals  he t  Gemeentehuis ,  de ru imte boven 

de Vers 5,  de  Gereformeerde Kerk en  de Tuinbouwschool  (ver lengen huid ig  huurcontract )? Zo ja ,  

wat  waren de u i tkomsten van d i t  onderzoek?  

 

Antwoord 5  

Ja er  z i jn  meerdere  locat ies  onderzocht  op geschik the id.  Veel  locat ies  hebben nadelen (zoals  de  

ru imte boven Vers  5,  we lke van een commerc ië le  be legger is ) .  De Hofboerder i j  kwam voor de 

Pieter  van der  Plasschool school  naar voren a ls  een aantrekkel i jke t i jde l i jke voorzien ing  op 

s teenworp afs tand van het  hoofdgebouw, om het  onderwi jsconcept  zo opt imaal  mogel i jk  u i t  te  

ro l len en is  ook bere id om daar ze l f  voor  te  investeren.   

 

Vraag 6  

Waarom heef t  het  co l lege n ie t  act ie f  de gemeenteraad geïnfo rmeerd over  de zoektocht  naar ext ra  

loka len voor  de Pieter  van der  Plasschool ,  ook n ie t  in  het  memo van 6 ju l i?  

 

Antwoord 6  

De memo van 6 ju l i  is  u i tdrukkel i jk  geschreven  naar aanle id ing van de s i tuat ie  d ie  was on ts taan 

en de v ragen omtrent  de  Hofvi l la .  

 

Vraag 7  

Hoe verhoudt  z ich he t  onderbrengen van schoolk lassen in  de Hofboerder i j  en het  opzeggen van  

het  huurcontract  met  De Hofdames to t  het  geste lde in  de Vis ie  Water ingen :  "De cu l ture le  funct ie  
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van de Hofboerder i j  b l i j f t  behou den a ls  accommodat ie ,  de explo i ta t ie  wordt  ve rbeterd en 

verduurzaamd."?  

 

Antwoord 7  

Zoals  eerder  aangegeven is  de huur van De Hofdames n ie t  opgezegd.  De cont inuï te i t  van de  

Hofboerder i j  is  a l leen te  borgen a ls  er  vo ldoende gebru ikers  z i jn  d ie  vo ldoende act iv i te i ten weten 

te  organiseren waar vo ldoende bezoekers  op af  komen.  Op d i t  moment  l ig t  het  act ieve gebru ik  

van 50% van  de beschikbare ru imte voor  de midden - en achterho f  van De Hofboerder i j  op 20-25%.  

Voor de over ige 50% is  dat  0%.  Da t  is  inc lus ie f  het  gebru ik  door  k inderdagverb l i j f  Zon.   

 

De aanloop van de  Hofboerder i j  is  met  de komst  van ZON als  gebru iker  inmiddels  a l  s terk  

gestegen.  Met  ZON is  de mogel i jkheid besproken om een cu l tureel  p rogramma te ontwikkelen voor 

de k inderen d ie  naar de BSO gaan.  Toen  de vraag van de  Piete r  van de P las school  z ich 

aandiende zi jn  ideeën ontwikke ld om meer  moge l i jkheden te  creëren om de k inderen van de PvdP 

school  deel  te  la ten nemen aan cursussen d ie  ZON aanbiedt  o f  wi l  gaan aanbieden en om 

k inderen van  de school  en ZON deel  te  la ten nemen aan cursussen d ie  De Hofdames aanbieden.  

Tot  s lo t  is  de d ig i ta le  s lagkracht  van  ZON en de  PvdP school  ve le  malen  groter  dan  d ie  van de 

huid ige gebru ikers  van De Hofboerder i j .  De bedoel ing is  om d ie s lagkracht  in  te  zet ten om meer  

bekendheid te  creëren  voor a l le  gebru ikers  van  De Hofboerder i j .  

 

Voorgenoemde ontwikke l ingen le iden to t  een  in tegraal ,  duurzamer  gebru ik  waardoor  de explo i ta t ie  

s terk  kan worden verbeterd.  
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